

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

论著

## 香椿叶提取物抗氧化和抑制癌细胞增殖的研究

刘金福<sup>1,2</sup>, 尤玲玲<sup>1</sup>, 王昌禄<sup>2</sup>, 刘瑞海<sup>3</sup>

1. 天津农学院食品科学系, 天津 300384;
2. 天津科技大学食品工程与生物技术学院, 天津 300457;
3. 康奈尔大学食品科学系, 纽约 伊萨卡 14853-7201, 美国

摘要:

**目的:**研究香椿叶提取物抗氧化和抑制细胞增殖的活性。**方法:**借助溶剂浸提和聚酰胺树脂获得香椿叶的总酚提取物进而考察其含量。采用TOSC实验衡量香椿叶提取物的总抗氧化活性,同时利用体外实验观察其对人类不同类型癌细胞生长的抑制作用。**结果:**香椿叶提取物的总酚含量为( $427.53\pm4.31$ ) mg/g,每克样品的抗氧化活性达到807.64  $\mu\text{mol}$ 维生素C当量。提取物可以显著抑制人肠癌细胞Caco-2、肝癌细胞HepG<sub>2</sub>和乳腺癌细胞MCF-7的生长,其EC<sub>50</sub>分别为(4.00±0.39),(153.16±13.49),(193.46±14.68) $\mu\text{g}/\text{mL}$ 。香椿叶提取物的生物活性指数(BI)约283,肠癌细胞Caco-2对提取物的敏感性超过了乳腺癌细胞MCF-7和肝癌细胞HepG<sub>2</sub>。**结论:**香椿叶提取物具有一定抗癌功效,对慢性疾病的预防具有应用价值。

**关键词:** 香椿 酚类物质 抗氧化 抑制增殖 癌症

## Antioxidization and antiproliferation of extract from leaves of *Toona sinensis*

LIU Jinfu<sup>1,2</sup>, YOU Lingling<sup>1</sup>, WANG Changlu<sup>2</sup>, LIU Ruihai<sup>3</sup>

1. Department of Food Science, Tianjin Agricultural University, Tianjin 300384, China;
2. College of Food Engineering and Biotechnology, Tianjin University of Science & Technology, Tianjin 300457, China;
3. Department of Food Science, Cornell University, Ithaca New York 14853-7201, USA

Abstract:

**Objective:** To determine the antioxidization and antiproliferation of extract from leaves of *Toona sinensis* (LTS). **Methods:** The total phenolic extract of LTS was obtained by solvent and polyamide resin to determine the content. The antioxidization of the LTS extract was measured by TOSC assay. Antiproliferation was studied in vitro with different human cancer cells. **Results:** The total phenolic content in the LTS was ( $427.53\pm4.31$ ) mg/g and antioxidization was 807.64  $\mu\text{mol}$  vitamin C equivalents/g in the sample. The extract significantly inhibited the colon cancer cell Caco-2, human liver cancer cell HepG<sub>2</sub> and breast cancer cell MCF-7 proliferation with EC<sub>50</sub> (4.00±0.39), (153.16±13.49) and (193.46±14.68)  $\mu\text{g}/\text{mL}$ , respectively. The bioactivity index (BI) of the LTS extract was nearly 283. Caco-2 was more sensitive than MCF-7 and HepG<sub>2</sub>. **Conclusion:** Extract from LTS has anticancer properties useful for preventing chronic diseases.

**Keywords:** *Toona sinensis* phenolics antioxidant antiproliferation cancer

收稿日期 2011-04-22 修回日期 网络版发布日期

DOI: 10.3969/j.issn.1672-7347.2012.01.008

基金项目:

This work was supported by National Key Technology R&D Program in the 11th Five year Plan of China (2006BAD27B00).

通讯作者: LIU Jinfu, Email:f123@tjau.edu.cn

作者简介: LIU Jinfu, master, professor, mainly engaged in the research of natural product chemistry and functional food.

作者Email: f123@tjau.edu.cn

扩展功能

本文信息

► Supporting info

► PDF(997KB)

► [HTML全文]

► 参考文献[PDF]

► 参考文献

服务与反馈

► 把本文推荐给朋友

► 加入我的书架

► 加入引用管理器

► 引用本文

► Email Alert

► 文章反馈

► 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

► 香椿

► 酚类物质

► 抗氧化

► 抑制增殖

► 癌症

本文作者相关文章

PubMed

参考文献:

- [1] Luo XD, Wu SH, Ma YB, et al. Limonoids and phytol derivatives from *Cedrela sinensis* [J]. Fitoterapia, 2000, 71(5): 492-496.
- [2] 刘常金, 江慎华, 王昌禄, 等. 不同季节与产地香椿黄酮及皂苷的含量变化 [J]. 天津科技大学学报, 2006, 21(1): 18-20. LIU Changjin, JIANG Shenhua, WANG Changlu, et al. Changes of flavones and saponins of *Toona sinensis* from different seasons and producing areas [J]. Journal of Tianjin University Science Technology, 2006, 21(1): 18-20.
- [3] Chang HL, Hsu HK, Su JH, et al. The fractionated *Toona sinensis* leaf extract induces apoptosis of human ovarian cancer cells and inhibits tumor growth in a murine xenograft model [J]. Gynecol Oncolo, 2006, 102(2): 309-314.
- [4] Song HH, Kim KR. Method of making extract and powder of *Ailanthus altissima* and *cedrela sinensis* and food composition containing the same: Korean, 1020040077685 [P], 2004-09-30.
- [5] Poon SL, Leu SF, Hsu HK, et al. Regulatory mechanism of *Toona sinensis* on mouse Leydig cell steroidogenesis [J]. Life Sci, 2005, 76(13): 1473-1487.
- [6] Hsieh CL, Lin YC, Ko WS, et al. Inhibitory effect of some selected nutraceutical herbs on LDL glycation induced by glucose and glyoxal [J]. J Ethnopharmacol, 2005, 102(1): 357-363.
- [7] Yang YC, Hsu HK, Hwang JH, et al. Enhancement of glucose uptake in 3T3-L1 adipocytes by *Toona sinensis* leaf extract [J]. Kaohsiung J Med Sci, 2003, 19(7): 327-333.
- [8] Hsu HK, Yang YC, Hwang JH, et al. Effects of *Toona sinensis* leaf extract on lipolysis in differentiated 3T3-L1 adipocytes [J]. Kaohsiung J Med Sci, 2003, 19(8): 385-390.
- [9] Yang FY. Study on the physiological functions of *Toona sinensis* Roem in human spermatozoa [D]. Tainan, ROC: National Cheng Kung University, 2003.
- [10] Hsieh TJ, Liu TZ, Chia YC, et al. Protective effect of methyl gallate from *Toona sinensis* (Meliaceae) against hydrogen peroxide-induced oxidative stress and DNA damage in MDCK cells [J]. Food Chem Toxicol, 2004, 42(5): 843-850.
- [11] Yang HL, Chang WH, Chia YC, et al. *Toona sinensis* extracts induces apoptosis via reactive oxygen species in human premyelocytic leukemia cells [J]. Food Chem Toxicol, 2006, 44(5): 1978-1988.
- [12] Singleton VL, Orthofer R, Lamuela-Raventos RM. Analysis of total phenols and other oxidation substrates and antioxidants by means of folin-ciocalteu reagent [J]. Method Enzymol, 1999, 299: 152-178.
- [13] Dewanto V, Wu XZ, Kafui KA, et al. Thermal processing enhances the nutritional value of tomatoes by increasing total antioxidant activity [J]. J Agric Food Chem, 2002, 50(10): 3010-3014.
- [14] Winston GW, Regoli F, Dugas AJ, et al. A rapid gas chromatographic assay for determining oxyradical scavenging capacity of antioxidants and biological fluids [J]. Free Radical Biol Med, 1998, 24(3): 480-493.
- [15] Dewanto V, Wu X, Adom KK, et al. Thermal processing enhances the nutritional value of tomatoes by increasing total antioxidant activity [J]. J Agric Food Chem, 2002, 50(10): 3010-3014.
- [16] Sun J, Chu YF, Wu XZ, et al. Antioxidant and antiproliferative activities of common fruits [J]. J Agric Food Chem, 2002, 50(25): 7449-7454.
- [17] Liu M, Li XQ, Weber C, et al. Antioxidant and antiproliferative activities of raspberries [J]. J Agric Food Chem, 2002, 50(10): 2926-2930.
- [18] Chu YF, Sun J, Wu XZ, et al. Antioxidant and antiproliferative activities of common vegetables [J]. J Agric Food Chem, 2002, 50(23): 6910-6916.
- [19] Eberhardt MV, Lee CY, Liu RH. Antioxidant activity of fresh apples [J]. Nature, 2000, 405(6789): 903-904.
- [20] Jiang SH, Wang CL, Chen ZQ, et al. Antioxidant properties of the extract and subfractions from old

1. 何小解 易著文 田云 卢向阳 党西强 蔡双红 杨华彬 儿茶素清除O<sub>2</sub>与OH的能力[J]. 中南大学学报(医学版), 2006, 31(01): 138-140  
2. 李艳群 张孟喜 付桂香 赵利华 李文英 李卉 张昌喜 范勇 汪志红 彭雷.

## 临终关怀对老年住院临终患者生活质量及心理状态的改善

- [T]. 中南大学学报(医学版). 2006, 31(04): 538-542  
3. 朱果1, 2, 肖志强1, \*, 陈主初1, 2, 李建玲1, 张鹏飞1, 杨铁轩1, 冯雪萍1, 袁伟健3.人结肠上皮衰老相关蛋白质的筛选[J]. 中南大学学报(医学版), 2005, 30(6): 625-630  
4. 廖可宏\*1, 梅其元2, 周有才3.癫痫患者血浆及红细胞中抗氧化剂水平的测定[J]. 中南大学学报(医学版), 2004, 29(1): 67-71  
5. 廖可宏\*1, 梅其元2, 周有才3.癫痫患者血浆及红细胞中抗氧化剂水平的测定[J]. 中南大学学报(医学版), 2004, 29(1): 72-74  
6. 宋奎, 何群\*.抗氧化剂An7845对K562白血病细胞的增殖抑制和凋亡诱导活性[J]. 中南大学学报(医学版), 2004, 29(3): 257-260

Copyright by 中南大学学报(医学版)